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 المستخلص

 

وجيوكيميائية الرواسب وكيمياء مياه الأجاج  تهتم هذه الدراسة بالخصائص الرسوبية والبتروجرافية
لبحيرات الصروم شديدة الملوحة في منطقة الخمرة، جنوب جدة ومنطقة سبخة جيزان على الساحل 

المكونات الرسوبية الفتاتية ومصادرها وطرق نقلها وتهدف إلى التعرف على . السعودي للبحر الأحمر
والعمليات الرسوبية السائدة في مختلف الوحدات الجيومورفولوجية وأنواع السحنات والسحنات الدقيقة 

كما تهدف إلى دراسة التغير في الملوحة الذي يحدث في البحيرات شديدة . وتوزيعها الرأسي والجانبي
والهاليت  الجبس والانهيدرايت: هذا التغير في ترسيب معادن المتبخرات الملوحة ومنطقة السبخة ودور

وتهدف أيضاً الى دراسة محتوى كربونات الكالسيوم وتراكيز العناصر . والنمو المزدهر للحصيرة الطحلبية
 .الحاليةالرئيسية والنادرة وأهمية ذلك من الناحية البيئية والعلاقة بين العوامل المدروسة والظروف المناخية 

( بحيرتي الجبس والهاليت)من الناحية الجيومورفولوجية، وجد أن بحيرات الصروم شديدة الملوحة 
من . محاطة بالسبخات وشاطئ مرتفع وشرفات الشعاب المرجانية ذات العمر الرباعي والمسطحات الرملية

الشاطئ وبيئة المانجروف ناحية أخرى، وجد أن منطقة جيزان تتميز بسمات جيومورفولوجيه متعددة تشمل 
والمسطحات ( الغريين)ومسطحات المد والجزر والكثبان الساحلية والرواسب الطميية ورواسب اللوس 

 .والكثبان الرملية الصحراوية
من ناحية الخصائص الحجمية للرواسب فقد وجد أن رواسب منطقة الصروم أكثر خشونة بالمقارنة 

ختلاف في مستوى الطاقة والعمليات التي تتحكم في نقل وترسيب مع رواسب منطقة جيزان وهذا يعكس الإ
الرواسب، فمثلًا نجد ان العوامل الرئيسية المؤثرة في منطقة الصروم هي الأمواج وتيارات المد  هذه

والجزر والتي تعمل على تآكل وتكسير الفتاتات الحيوية في شرفات الشعاب المرجانية والشاطئ إضافةً الى 
أما في منطقة جيزان فقد . ائي بواسطة الرياح للرواسب الرملية من البيئات الصحراوية المتاخمةالنقل الهو

لوحظ أن العوامل الرئيسية التي تتحكم في حركة وفرز وتوزيع الرواسب هي فياضانات الأودية التي تحدث 
 .من حين لآخر ونشاط الرياح وتأثير الأمواج وتيارات المد والجزر

نية التحري عن التغيرات التي تحدث خلال فترة زمنية معينة والتي طبقت عن طريق إن إستخدام تق
سنة الماضية تبين حدوث تغيير جيومورفولجي مهم في المنطقة  44ـ الصور الفضائية لمنطقة الصروم لل



. رئيسيوهذا التغيير يتمثل في الإنحسار الشديد للبحيرات الساحلية بسب بناء الطريق الإسفلتي الساحلي ال
إن تطبيق العديد من طرق المعالجة . وقد أدى هذا الى تحول البحيرات الساحلية الى بحيرات شديدة الملوحة

 .الرقمية للصور الفضائية لمنطقة جيزان أدى الى تمييز أكثر دقة لمختلف السمات الجيومورفولوجية
لكربونات والمتبخرات مع وجد أن المكونات البتروجرافية الرئيسية لرواسب منطقة الصروم هي ا

 تم تمييز أربعة أنواع من السحنات الدقيقة وهي سحنات الجبس والهاليت. قليل من الرواسب السيليكاتية
أما المكونات . السيليكاتيه وكل نوع يحتوي على عدد من السحنات الدقيقة والفتاتات والكاربونات

الحبيبات السيليكاتية كرواسب مضيفة البتروجرافية لرواسب جيزان فهي تتكون بشكل رئيسي من 
وعلىهذا فقد تم تمييز نوعين من . أما الفتاتات الهيكلية فقد كانت نادرة التواجد. للمتبخرات التي تنمو داخلها

 تحوي سحنة المتبخرات على الجبس والانهيدرايت. والمتبخرات السيليكاتية السحنات الدقيقة هي الفتاتات
لعديد من أشكال بلورات الجبس مثل البلورات العدسية المفرده والبلورات التوأمية والهاليت وقد تم تمييز ا

والبلورات التوأمية المعقدة وعقد الجبس والجبس الفتاتي وتتراوح أحجام البلورات من حجم الحصى الى 
حجم الغريين، ولوحظ أن بلورات الجبس تنمو بعدة طرق تشمل النمو بطريقة الإزاحة والنمو 

 .ةالإحتواءبطريق
إعتماداً على نتائج التحليل البتروجرافي لعينات اللب لرواسب الصروم فقد تم تمييز تتابع رسوبي 

إلى نمط ترسيب  في نمط ترسيب بحيرات ساحلية يسود فيه الطين الكربوناتي مميز يمثل التغيرات الرأسية
ما في جيزان فإن تحليل الدورات أ. البحيرات شديدة الملوحة التي يسود فيها ترسيب الجبس والهاليت

بإتجاه الأعلى والذي يعكس  الترسيبية المتكررة يشير الى نمط ترسيب مميز بوجود الحبيبات ناعمة الحجم
 .ترسيب تحت ظروف هادئة والذي قد يعزو الى التأثير الموسمي لفيضانات الأودية

مو التحوري للجبس ضمن العمليات التحورية السائدة في منطقتي الصروم وجيزان تشمل الن
 .رواسب السبخات وإذابة وتلاحم الهاليت

التركيب الكيميائي لمياه الأجاج في بحيرات الصروم وسبخة جيزان يتشابه مع تركيب ماء البحر إلا 
أنه قدحدث لها بعض التغيير نتيجة للتفاعل والتبادل الأيوني مع المعادن الطينية للرواسب ومن هنا فإنه من 

أن هذه المياه قد حدث لها تحول كيميائي من مياه ترسب كربونات الكالسيوم عند ملوحة منخفضة المحتمل 
 .إلى مياه أجاج عالية الملوحة ترسب أملاح كبريتات الكالسيوم وكلوريد الصوديوم

إن تراكيز العناصر الرئيسية والنادرة في رواسب الصروم تشير الى أنها ضمن الحدود الطبيعية 
ي خلو الرواسب من التلوث حيث ان المصدر الرئيسي لهذه العناصر هو الرواسب الناتجة من والذي يعن

للصخور في المنطقة المتاخمة وكذلك أيضا بالنسبة ( جافة)التجوية الفيزيائية تحت ظروف مناخية قاحلة 
لتجوية للعناصر الرئيسية في رواسب جيزان مع الأخذ بعين الاعتبار بعض الرواسب التي تنتج من ا

إن التراكيز العالية للعناصر النادرة والمسجلة في رواسب . الكيميائية تحت ظروف مناخية رطبة ومطيرة
سبخة جيزان تعزو الى وجود أكثر من مصدر وهي الرواسب التي تُجْلَب من البيئات الصحراوية المتاخمة 

تي أدت الى زيادة تركيز العناصر النادرة عن طريق الأودية والرياح إضافةً الى الأنشطة البشرية المختلفة ال
 .في رواسب سبخة جيزان الى حد التلوث

سنة الماضية تتوافق مع زيادة  44ـ إن التغيرات في الظروف المناخية لمنطقتي الدراسة خلال ال
هذا التغيير المناخي يؤدي الى زيادة مفرطة لدرجة الجفاف والذي . مستوى الإحتباس الحراري العالمي

لوحظ في المناطق المدروسة والذي من مؤشراته ترسيب المتبخرات في الرواسب الساحلية مع الأخذ بعين 
 .الإعتبار تأثيرات الأنشطة البشرية
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Abstract 

 

 

 

The present work deals with the sedimentology, petrography, sediment geochemistry and 

brine chemistry of Sarum saline ponds, Khomrah area, south Jeddah, and Jizan sabkha area on 

the Red Sea coast of Saudi Arabia. It aims to understand the components of the non-evaporite 

sediments, their sources, methods of transport and dominant sedimentary processes in the 

geomorphological units, facies and microfacies types and their vertical and lateral distribution. 

Salinity variation in the salt ponds and sabkha area and its role in the deposition of the evaporite 

minerals: gypsum, anhydrite, halite and flourishing of microbial mats are also dealt with. The 

calcium carbonate content, major and trace elements and their environmental significance, and 

the relationship between the studied variables and present climate conditions are also the aims of 

this study. 

Geomorphologically, Sarum saline ponds (gypsum and halite ponds) are surrounded with 

sabkha, raised beach, Quaternary coral reef terrace and sand sheets. On the other hand, Jizan area 

shows several geomorphological features including beach, mangroves, tidal flats, sabkha, coastal 

dunes, alluvium deposits, loess and inland sand dunes.      

The Sarum sediments are coarser than Jizan sediments, which reveal varying energy 

condition. There are many processes controlling transportation and deposition of these 

sediments. In Sarum area, the prevailing processes are waves and tidal currents that erode the 

bioclastic materials from the Quaternary reef terraces in addition to the aeolian transportation of 

fine sand-sized material from the land side. In Jizan area, the main factors controlling the 

movements, sorting and distribution of the sediments are occasional floods through wadies, wind 

action, waves and tidal currents. 

Application of change detection technique in the satellite images of the last 44 years 

shows the intensive contraction occurred in Sarum lagoons due to the construction of the main 

Red Sea asphaltic road that led to convert them to hypersaline ponds. Using several digital image 

processing methods in Jizan satellite image helped in differentiation between the different 

geomorphologic features.  



The main petrographic components of Sarum sediments are carbonates, evaporites and 

few siliciclastic grains. Four microfacies types have been distinguished in Sarum area, which are 

gypsum, halite, carbonate and siliciclastics. Each microfacies type includes several 

submicrofacies such asloose to slightly cemented carbonate materials, carbonate mud-rich 

sediments, peloidal carbonate, foraminiferal carbonate reefal boundstone, peloid and shell 

fragments-rich grainstone, selenitic gypsum, clastic gypsum, lenticular gypsum, poikilotopic 

gypsum, halite cumulates, rafts, chevrons and cornets. Microscopic dissolution features and 

diagenetic halite are recorded. 

The petrographic components of Jizan area are composed mainly of siliciclastic grains as 

groundmass and a significant amount of evaporites. Rare bioclastic grains are observed. Two 

microfacies types (siliciclastic and evaporitic) have been identified in Jizan sediments. The 

evaporite microfacies is subdivided into several submicrofacies types including gypsum, 

anhydrite and halite minerals. The identified gypsum morphologies are individual lenticular, 

twinned lenticular, twinned complex lenticular, swallowtail twinned, rosette gypsum, gypsum 

nodules and clastic gypsum. The gypsum crystal size ranges from gypsrudite to gypslutite. The 

gypsum crystals showed different growth natures including displacive and inclusive growth.  
Based on the petrographic logs of Sarum sediments, a distinctive depositional sequence 

showing vertical changes from carbonate mud of the coastal lagoon setting to gypsum and halite 

that are formed in the hypersaline ponds setting. Jizan sediments show a distinctive depositional 

cyclicity that indicates fining upward sequence reflecting the quite condition. It may be attributed 

to the effect of seasonal wadi flooding.  
The dominant diagenetic processes in Sarum and Jizan areas are the diagenetic growth of 

gypsum within the sabkha sediments and dissolution and cementation of the halite crusts.   

The chemical compositions of the brine samples of the Sarum saline ponds and Jizan 

sabkha are similar to that of the Red Seawater that may be modified by the reaction and ion 

exchange with clayminerals from the groundmass sediments. The brines may be chemically 

evolved from deposition of calcium carbonate at low salinity to calcium sulfate and sodium 

chloride rich brine in Sarum and Jizan areas.  
The concentrations of major and trace elements in the sediments of Sarum area are under 

the natural limit and can be considered as non-polluted sediments. The possible source of 

elements is from the terrigenous material input from the adjacent rocks that were subjected to 

physical weathering in an arid climate. Whereas, the major elements in Jizan sediments are 

originated from the effect of physical weathering on the source rocks under arid climatic 

condition. Although some parts of the sediments have undergone slightly chemical weathering 

during the humid, rainy seasons. The relatively high concentrations of trace elements in the 

sediments of Jizan sabkha may be attributed to the terrigenous material input by occasional 

wadies flooding and wind transportation, in addition to the anthropogenic impact of the different 

human activity in Jizan city. These activities result in increasing the concentration of 

environmentally sensitive, trace elements in the sediments of Jizan sabkha.  
Analysis of variation in climatic data of the last 44 years in the two study areas is 

consistent with the global warming. This climate change increases the degree of aridity that may 

be indicated by the presence of the evaporites in the coastal sediments with accounting the 

impact of human activities. 

 
 

 


